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گروه اقتصادی - آخرین اخبار 
حاکی از آن است که طبق تصمیمات 
جدیدی که درمورد زمان واریز ســود 
ناشران به حساب ســهام داران گرفته 
شده است، سود سهام عدالت نیز زودتر 
از سنوات گذشته به حساب مشمولان 

واریز می شود.

اعلام شد که با اصلاح اساسنامه 
ناشــران ثبت شده نزد سازمان بورس، 
از ایــن پس پرداخت کامل ســود به 
صاحبان ســهام باید حداکثر چهار ماه 
پس از تصمیــم مجمع عمومی راجع 
به تقسیم سود انجام پذیرد. به عبارت 
دیگر  حداکثر زمان واریز سود ناشران 

به چهارماه کاهش یافت.
این درحالی اســت که ناشران تا 
کنون تا هشــت ماه پــس از برگزاری 
مجمع برای واریز ســود به سهامداران 

فرصت داشتند.
بر این اســاس، طبق گفته مجید 
عشقی - رئیس سازمان بورس و اوراق 

بهادار - با تاکید بر اینکه زمان بر شدن 
پرداخت سود شرکت ها تا بازه زمانی 
حتی یک ساله، موجب کاهش ارزش 
آن می شــد که به ضرر سهامداران بود، 
در گفت وگویی با صداوســیما اعلام 
کرده که این تغییرات و پرداخت سود 
نقدی شامل همه سهامداران می شود که 

پرداخت سود سهام عدالت را هم در بر 
می گیرد؛ بنابراین در روند جدید، سود 
سهام عدالت زودتر از سنوات گذشته 

به حساب مردم واریز خواهد شد.
گفتنی است؛ سود سهام عدالت 
معمولا اواخر اسفند هر سال به حساب 

مشمولان واریز می شد.

گــروه اقتصــادی - رییس 
کمیســیون عمران مجلــس گفت: 
مجلس به دنبال تفکیک سازمان بنادر 
از وزارت راه و شهرســازی است و 
این مجموعه باید تحت نظارت نهاد 
ریاســت جمهوری اهداف تعریف 

شده را محقق سازد.

محمدرضــا رضایــی کوچی 
رییس کمیســیون عمران مجلس از 
برنامه مجلس برای تفکیک ســازمان 
بنــادر و دریانــوردی از وزارت راه و 
شهرســازی خبر داد و گفت: یکی از 
موضوعاتی در دستور کار کمیسیون 
عمران مجلــس قــرار دارد، منفک 

کردن ســازمان بنادر از وزارت راه و 
شهرسازی است و به دنبال این هستیم 
که این موضوع به عنوان یکی از احکام 

برنامه هفتم مطرح شود.
وی با انتقاد از عملکرد ســازمان 
بنــادر در اجرای دســتورات رهبری 
برای تحقق اهداف اقتصاد دریامحور 

اظهار داشــت: برای ارتقای جایگاه 
بنادر و نقش آن در اقتصاد به دنبال این 
هستیم که این مجموعه تحت نظارت 
نهــاد رییس جمهــوری و به عنوان 
معاونت ریاست جمهوری فعالیت  ها، 
اهداف و ماموریت های تعریف شده 

را انجام دهد.

تغییر در فرایند پرداخت سود سهام عدالت

رییس کمیسیون عمران مجلس خبر داد:

سازمان بنادر از وزارت راه و شهرسازی جدا می شود

گروه اقتصادی -پس از ایجاد 
محدودیت برای دو پلتفرم خارجی در 
نیمه دوم سال گذشته و تأکید مسئولان 
بــر لزوم ایجاد دفتر از ســوی آنها در 
داخل کشور، همچنان تصمیم گیری 
درباره سرنوشــت فعالیت آنها، مورد 
ســوال برخی از کاربران بــود اما به 
نظر می رســد تکلیــف این موضوع 
با ســخنان اخیر رئیس جمهوری که 
اظهار کرد فعالیت هر سکوی خارجی 
درصورتی که حاضر به مســئولیت 
پذیری و پاســخگویی با ایجاد دفتر 
در داخل کشور باشــد، منعی ندارد، 

مشخص شده است.
با گسترش روزافزون دسترسی به 
اینترنت و حضور افراد به عنوان کاربر 
در شبکه های اجتماعی، فضایی بسیار 
گسترده برای برقراری ارتباط بین افراد 
فراهم شــده است، امکانی که در کنار 
تمامی مزایای آن که شــامل کاهش 
هزینه های ارتباطی و تسهیل در اطلاع 
رسانی ها و ... است، بعضا مشکلاتی 

را نیز به دنبال داشت. طرح ساماندهی 
فضای مجازی طی چند سال گذشته 
توسط مسئولان مطرح شد؛ این مسئله 
پس از ایجــاد محدودیت برای یک 
پیام رسان در سال ۱۳۹۷ و برای سایر 
پلتفرم های خارجی و پس از آن اعمال 
محدودیــت برای دو پلتفرم خارجی 
اواخر شهریورماه سال ۱۴۰۱، بیش از 
پیش مورد توجه قرار گرفت. موضوع 
اصلی که بیشتر مسئولان در این جریان 
بــر آن تأکید دارند، لزوم اســتقرار و 
تأســیس نمایندگی پیام رســان های 
خارجــی در کشــور اســت، با این 
استدلال که رســانه های خارجی که 
بیش از یک میلیون کاربر دارند حتما 
باید داخل کشور مانند قوانینی که در 
اروپا وجود دارد، نمایندگی داشــته 
باشــند؛ درواقع اینگونه پیام رسان ها 
حق ندارند اطلاعــات مردم اروپا را 
از اروپــا خارج کننــد و در ایران هم 
نباید اطلاعــات اجتماعی، اقتصادی 
و حریــم خصوصی مردم از کشــور 

خارج شوند. 
در این راســتا، پــس از اتفاقات 
رخ داده بــرای اینســتاگرام و واتس 
آپ، نامه ای از سوی مرکز ملی فضای 
مجازی به شرکت متا درباره تأسیس 
نمایندگی در ایران نوشته و ارسال شد 
اما پاســخ مثبتی از سوی این شرکت 
در این زمینه دریافت نشــد و درواقع 
این شــرکت به این درخواست ایران 
برای تعیین نماینده ای در تهران پاسخ 
منفی داد و اعلام کرد خود را سرگرم 
این درخواست نخواهد کرد و در حال 
حاضــر که چندین ماه از این موضوع 
می گذرد خبری رسمی از نتیجه این 

نامه منتشر نشده است. 
مســئولان در حوزه ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات، هــم معتقدند 
پلتفرمی که قواعد جمهوری اسلامی 
ایران را به رسمیت نمی شناسد و هر از 
چند گاهی نقش محوری در آشوب ها 
به عهده دارد و موجب ناامنی در کشور 
می شــود، طبیعتا بستر مناسبی برای 

ســرمایه گذاری در کشور نیست. از 
سویی رئیس جمهوری زمستان سال 
گذشــته در این باره گفته بود زندگی، 
کسب و کار و ارتباطات مردم در بستر 
فضای مجازی انجام می شود بنابراین 
این محیط باید آرامش بخش باشــد. 
وی همچنین در تازه ترین سخنان خود 
در این باره، در دیدار اخیرش با جمعی 
از فعــالان و نمایندگان تشــکل های 
دانشجویی دانشگاه های سراسر کشور 
در پاسخ به پرسش یکی از دانشجویان 

درباره موضوع فیلترینگ اظهار کرد: ما 
همانند برخی کشورهای مدعی آزادی 
بیان، قائل به برگــزاری دادگاه برای 
ســکوهای خارجی نیستیم؛ سیاست 
دولــت جلوگیری از تبدیل شــدن 
فضای مجازی به بستری برای ایجاد 
ناامنی در کشــور است و در این راستا 
فعالیت هر سکوی خارجی که حاضر 
به مســئولیت پذیری و پاسخگویی با 
ایجاد دفتر در داخل کشور باشد، هیچ 

منعی ندارد.

گروه اقتصادی - بازار مســکن 
آرامش نسبی دارد و بررسی ها از افزایش 
فروشندگان در دو هفته اخیر حکایت 
دارد، به طوری که دبیر اتحادیه مشاوران 
املاک تهران می گوید افرادی که مسکن 

خود را به بهانه گران تر شــدن، احتکار 
کرده بودند، امروز فروشــنده شدند و 
روند عرضه مســکن در حال افزایش 
است.مســکن یکــی از متلاطم ترین 
بازارهای کشور در سال های اخیر بوده 

که این تلاطم همواره با آغاز فصل خرید 
و فــروش و رهن و اجاره به اوج خود 
می رســد، اما شواهد گواه این واقعیت 
اســت که از ابتدای ســال ۱۴۰۲ دیگر 
خبری از ایــن ناآرامی نبوده و آرامش 

نسبی به بازار مسکن بازگشته است.
مســکن یکی از مهم ترین نیازها 
نه تنها در کشــور مــا بلکه کلیه جوامع 
بشــری بوده و هست، اما با این تفاوت 
که در کشور ما به دلیل شرایط برگرفته از 
بی تدبیری های قبل و اینکه دولت سابق 
اعتقادی به تولید مســکن نداشت و از 
ســوی دیگر بالا رفتن نرخ تورم شاهد 

لجام گســیختگی های زیــادی در این 
بازار طی چند سال گذشته بودیم.دولت 
ســیزدهم از همان روزهای نخســت 
فعالیت خود، مسکن را به عنوان یکی از 
مهم ترین برنامه های خود قرار داد و در 
کنار اجرای طرح نهضت ملی مسکن به 
صورت جدی در تمام استان های کشور 
در حال اجرا است، ساماندهی بازار رهن 
و اجاره را نیز در دســتور کار خود قرار 
داده است.اقدامات دولت سیزدهم برای 
ساماندهی بازار مسکن در حالی انجام 
می شود که بررسی های میدانی خبرنگار 
ایرنا در کلانشهر تهران نشان می دهد که 

تعداد واحدهای مســکونی که به بازار 
عرضه می شود، در حال افزایش است 
و فروشنده ها زیاد شدند.فعالان حوزه 
بازار مسکن به این مساله اذعان کردند که 
هم اکنون تعداد واحدهای عرضه شده 
برای فروش روند افزایش به خود گرفته 
و از تعداد خریداران بیشتر است.یکی از 
این فعــالان که در منطقه اکباتان تهران 
فعال است، گفت: با توجه به بالارفتن بی 
رویه قیمت مسکن در سال های گذشته 
به نظر می رســد که گرایش متقاضیان 
خرید مسکن بیشتر به سمت واحدهای 
چند سال ساخت است، اما با این وجود 

شواهد به خوبی گواه این واقعیت است 
که واحدهای نوساز و با متراژ پایین نیز 
در هفته های اخیر به بازار افزایش یافته 
اما با این وجود خریدار زیادی برای این 
خانه ها وجود نــدارد. یک فعال دیگر 
حوزه مســکن که در منطقه ستارخان 
تهران فعالیت دارد، اظهــار کرد: افراد 
زیادی با توجه به آرامش نسبی که امروز 
در بازار مسکن وجود دارد برای فروش 
خانه هــای خود به بنــگاه های املاک 
مراجعــه می کنند، اما متقاضی چندانی 
برای خرید مسکن وجود ندارد.»سعید 
لطفی« دبیر اتحادیه مشــاوران املاک 

تهــران با بیان اینکه امســال و تاکنون 
خوشبختانه تورم تاثیر زیادی بر بخش 
مسکن نداشته اســت، گفت: به دلیل 
توافقاتی که در منطقه شاهد آن هستیم 
و آرامش نسبی که در بازار وجود دارد، 
دیگر این دیدگاه که امروز ارزان تر بخرم 
و فــردا گرانتر بفروشــم در حال رنگ 
باختن اســت. وی با بیان اینکه شاهد 
افزایش و عرضه بیشتر مسکن به بازار 
نسبت به تقاضا هستیم، افزود: افرادی 
که از ســال های قبل واحدهای خود را 
به بهانه گرانتر شدن، نفروخته و احتکار 
کردند، امروز فروشــنده شــدند.دبیر 

اتحادیه مشاوران املاک تهران با اشاره به 
اینکه واحدهای متراژ کوچک و با سابقه 
ساخت طولانی خریدار بیشتری دارند، 
افزود: در این بین واحدهای نوسازی که 
فروشندگان تصور می کردند که گرانتر 
خواهد شد، نیز در حال عرضه شدن به 
بازار هستند.لطفی با اشاره به اینکه برخی 
برای ملک خود قیمت های بسیار بالایی 
می گذارند، گفت: ممکن است برخی 
قیمت ها با نرخ های منطقه ای همخوانی 
نداشته و فاصله زیادی با واقعیت دارند، 
امــا خریداران به ســمت این واحدها 

نمی روند و خریداری ندارند.

گروه اقتصادی - مشاور وزیر اقتصاد اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ بیش از ۱۲۰ هزار میلیارد تومان رقم یارانه ای بود که دولت 
برای تامین آرد پرداخت  کرد و معادل عملکرد سال ۱۴۰۰ لازم بود تامین کند تا در سال ۱۴۰۱ بتواند نان را همچنان با قیمت 
مشابه سال ۱۴۰۰ و به صورت یارانه ای عرضه کند. محمد جلال درباره داده  های به دست آمده از اجرای طرح هوشمندسازی 
یارانه نان در سال گذشته اظهار داشت: رویکرد دولت در موضوع بهینه سازی اختصاص یارانه نان متفاوت از سایر کالاهای 
اساســی بود. بنابراین طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان در اردیبهشت ماه سال گذشته با رویکرد استقرار کارتخوان های 
هوشمند آغاز شد که از طریق کارتخوان های هوشمند فرایند عملکرد نانوایان به صورت یکپارچه و سیستمی در سراسر کشور 

قابلیت مشاهده پذیری وبرنامه ریزی را پیدا کند.  
وی ادامه داد: خوشبختانه اجرای این طرح با همکاری خوب نانوایان آغاز شد و دولت هم در سال گذشته دو راهبرد جدی 
را دنبال می کرد؛ اول اینکه قیمت نان آزادسازی نشود و یارانه آن باقی بماند؛ دوم اینکه هیچ گونه سهمیه بندی نان برای مردم 
ایجاد نشود. که با این رویکرد در تاریخ اقتصادی کشور تجربه مشابهی نداشتیم چراکه معمولا برای ساماندهی اقلام یارانه ای یا 
سهمیه بندی انجام شده یا آزاد سازی قیمت به اجرا رسیده اما طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان هیچ کدام از این دو رویکرد 

را انتخاب نکرد و با یک الگوی داده محور تلاش کرد از هدر رفت یارانه آرد و نان جلوگیری کند. 
مشاور وزیر اقتصاد درباره برآوردهای به دست آمده از میزان انحراف مصرف آرد گفت: در سال ۱۴۰۰ بیش از ۱۲۰ هزار 
میلیارد تومان رقم یارانه ای بود که دولت برای تامین آرد پرداخت  کرد و معادل عملکرد سال ۱۴۰۰ لازم بود تامین کند تا در 
سال ۱۴۰۱ بتواند نان را همچنان با قیمت مشابه سال ۱۴۰۰ و به صورت یارانه ای عرضه کند. در سال گذشته طرح هدفمندی 
یارانه ارز ترجیحی انجام شد و فاصله قیمت آرد یارانه ای و گندم یارانه ای نسبت به گندم سایر مصارف از ۴ برابر به ۱6 برابر 
رسید وطبیعی بود که در این شرایط انگیزه انحراف مصرف آرد گندم یارانه  ای افزایش پیدا می کرد و اگر دولت طرحی را اجرا 
نمی کرد، شاهد شدت یافتن افزایش مصارف گندم یارانه ای به شکل انحرافات آرد و گندم می بودیم. جلال تاکید کرد: در پایان 
سال ۱۴۰۱ علیرغم اینکه انتظار داشتیم میزان مصرف نسبت به سال ۱۴۰۰ افزایش پیداکند اما خوشبختانه با پیاده سازی فاز 
اول این طرح، مصرف آرد حدود ۴ درصد هم کاهش پیدا کرد.  در مرحله اول طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان، استقرار 
زیرساخت های کارتخوان های هوشمند و موضوع شفافیت داده های عملکردی نانوایان را در دستور کار دولت قرار دادیم و در 
فاز بعدی که به صورت آزمایشی آذر ماه سال گذشته در استان قزوین اجرا و در انتهای بهمن ماه سال گذشته به تدریج در کل 
کشور به صورت فراگیر به اجرا رسید، شناورسازی سهمیه آرد نانوایان به انجام رسید.وی با بیان اینکه مرحله شناورسازی سهمیه 
آرد نانوایان یا همان تخصیص آرد به نانوایان مبتنی بر عملکرد کارتخوان های هوشمند یکی از گام های مهم در فاز دوم بود، 
گفت: گام دیگر در فاز دوم که از ۱۷ بهمن ماه سال گذشته انجام شد این بود که کمک هزینه پرداختی به نانوایان از ۱5 درصد 
به ۳۰ درصد افزایش پیدا کرد. این کمک هزینه از شروع فاز اول به دلیل عدم تغییر قیمت نان در سال ۱۴۰۱ به همه نانوایان در 
سراسر کشور بصورت روزانه پرداخت می شد و در شروع فاز دوم، میزان آن از ۱5 درصد عملکرد روزانه، به ۳۰ درصد افزایش 
پیدا کرد.  جلال ادامه داد: اتفاق مهمی که در شناورسازی سهمیه آرد نانوایان رقم خورده، اینکه نانوایانی که عملکرد صحیحی 
دارند یعنی معادل آرد یارانه دریافت شده، فروش نان را به صورت دقیق و منظم و در قالب تراکنش های صحیح در کارتخوان 
هوشمند انجام می دهند، آرد یارانه ای این نانوایان افزایش پیدا می کند و امکان می یابند که نان بیشتری تولید کنند. این موضوع 
افزایش کمک هزینه و اختصاص آرد یارانه ای مبتنی بر عملکرد نانوا و افزایش دسترســی به آرد یارانه ای مابه ازای عملکرد 
صحیح، باعث شده که اختصاص آرد یارانه ای بابت عدم عملکرد کاهش ساعت فعالیت یا ثبت تراکنش های غیر واقعی کاهش 

پیدا کند و آثار صرفه جویی یا جلوگیری از هدررفت آرد یارانه ای در کشور دیده شود. 
و در این میان سوءاستفاده از خلاءهای درآمدی نانوایان که  در سال های گذشته توسط مجموعه ای از افراد فرصت طلب 
و دلالان رقم خورده بود، با یک شیب تدریجی کاهش پیدا کند.  وی درباره مشخص شدن میزان انحرافات مصرف آرد یارانه ای 
با اجرای این طرح، اظهار داشت: هدررفت آرد یارانه ای از گذشته وجود داشت. در سال ۱۴۰۱ به دلیل حذف ارز ترجیحی و 
هدفمند شدن یارانه ها، انتظار ما این بود که میزان هدر رفت آرد یارانه ای افزایش هم پیدا کند. براساس داده ها، حداقل ۲5 درصد 
یارانه در نظر گرفته شده برای یارانه آرد از چرخه تولید نان خارج می شود. البته باید به این نکته توجه شود که تخصیص آرد 
به نانوایان مبتنی بر سامانه ای که وزارت جهاد کشاورزی در اختیار دارد با دقت کیلوگرم ثبت می شود یعنی هر بار که نانوایان 
خرید آرد آنجام می دهند، در این سامانه ثبت می شود که چه میزان آرد از کدام کارخانه خارج شده و چه میزان آرد توسط کدام 
نانوایی خریداری شده  ا ست. مشاور وزیر اقتصاد افزود: اما اتفاقی که رقم می خورد، این است که یکسری افراد فرصت طلب، 
واسطه و دلال از خلاء درآمدی یا ضعف درآمدی نانوایان سوء استفاده می کردند و در قالب هماهنگی با این نانوایان بخشی از 

آرد یارانه ای را که توسط نانوا خریداری می شد را به مصارفی غیر از تولید نان اختصاص می دادند.

مشاور وزیر اقتصاد:

دولت ١٢٠ هزار میلیارد تومان یارانه به آرد می دهد

گروه اقتصادی - طی هفته های 
گذشــته بار دیگر موافقــان اقتصاد 
دســتوری و سیاست تثبیت نرخ ارز 
برای کنترل تورم به میدان آمده اند و 
با شعار دلار زدایی از مسیر سرکوب 
نــرخ ارز، مدافعان اقتصــاد بازار را 
موافقــان گران شــدن قیمت کالاها 
عنــوان می کننــد؛ تثبیت نــرخ ارز 
در قیمــت ۲۸5۰۰ تومانــی و حتی 
۱5,۰۰۰ تومان شعار این افراد است 

که به اعتقاد آنها، دولت از این مسیر و 
با اقتدار کامل می تواند قدرت خرید 

را به مردم برگرداند.
محمدرضــا پــور ابراهیمــی 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس 
در گفت وگو با مهر با اعلام هشــدار 
نسبت به بازگشــت رویکرد قیمت 
گذاری دســتوری در اقتصاد کشور 
اظهار داشــت: اقتصــاد ایران دیگر 
تحمــل آزمون و خطا را ندارد و باید 

بدانیم که تبعات سیاست تثبیت نرخ 
ارز ۴۲۰۰ تومانی یعنی توزیع رانت 
و فساد همانند تثبیت نرخ ارز ۲۸5۰۰ 

تومانی است.
تبعات قیمت دستوری کالا

پور ابراهیمی افزود: وقتی تولید 
کننده بخواهد کالای خود را در بازار 
عرضه کنــد و دولت با دخالت های 
خــود قیمــت آن کالا را به شــکل 
دستوری تعیین می کند، حاشیه سود 

برای ســرمایه گذار یــا تولیدکننده 
از بین مــی رود و این موضوع قطعاً 
 به رشــد تولید آســیب جدی وارد 

می کند. 
اقتصادی  رئیــس کمیســیون 
مجلس در مورد فروش محصولات 
پایــه بر اســاس نــرخ ارز ۲۸5۰۰ 
تومانی بیــان داشــت: چند نرخی 
شدن ارز عملًا منجر به توزیع رانت 
و فســاد در اقتصاد کشــور می شود 
و این ســاختار نمی تواند تأثیری در 
 بهبود اقتصاد کشور و همچنین تورم 

داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه تبعات نرخ 
ارز ۲۸5۰۰ تومانی همانند ارز ۴۲۰۰ 
تومانی است، تصریح کرد: دولت با 
اتخاذ تصمیماتی در یک بخشــی از 
زنجیره تولیــد ورود می کند و به آن 
بخش فشار می آورد تا قیمت کالای 
خود را با قیمتــی محدود به فروش 
برساند اما انتهای چرخه رها می شود 

و عملًا هدف نهایی یعنی کنترل تورم 
و احیای قــدرت خرید مردم محقق 

نمی شود.
پــور ابراهیمی گفت: اگر قصد 
داریم سیاست های تثبیتی را اعمال و 
اتخاذ کنیم، باید از ابتدا تا انتها زنجیره 
ارزش یعنــی تا رســیدن محصول 
نهایــی به دســت مردم ســازوکار 
نظارتی را به درســتی تعریف کنیم 
 امــا آیا ایــن روند نظارتــی وجود 

دارد؟
اقتصادی  رئیــس کمیســیون 
مجلس در پایان به ســازوکار شفاف 
مبادلات کالاها در کشــور اشاره کرد 
و گفت: ســازوکار معاملاتی بورس 
کالا به دلیل ایجاد یک مرکز اطلاعاتی 
شــفاف، نقش مهمی برای دولت و 
سیاســت گذاران ایفــا می کند تا به 
کمک همین داده های شــفاف شاهد 
بهبــود در وضعیــت تصمیم گیری 

باشیم.

هشدار رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

تبعات تثبیت نرخ ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
مشابه ارز ۴۲۰۰ است

پور ابراهیمی گفت: اقتصاد ایران دیگر تحمل آزمون و خطا را ندارد و باید بدانیم که تبعات سیاست تثبیت
 نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی یعنی توزیع رانت و فساد همانند تثبیت نرخ ارز ۲۸۵۰۰ تومانی است.

گــروه اقتصادی - نائب رییس  
اتحادیه واردکنندگان دارو خاطر نشان 
کرد: صنایع دارویی بر این باور اســت 
که امســال باید قیمت ها بین ۲5 تا ۳۰ 
درصد افزایــش را تجربه کنند؛ بنا به 
گزارش ســازمان برنامه و بودجه سال 
گذشــته از 6۰ همت طرح دارویار ۲5 

همت آن را پرداخت نشد.
مجتبی بوربور با تائید خبر کمبود 
دارو، گفت: به نظر می رسد اگر دولت 
برای تامیــن دارو اقــدام عاجل بین  
ســازمانی انجام ندهد؛ ۲ تا ۳ ماه آینده 
دسترســی به داروهای بیمارستانی و 
ساده  باکمبود جدی مواجه خواهد شد. 
وی با اشــاره به چالش های پیشروی 
صنایع دارویی در کشور، گفت: کمبود 
نقدینگی، افزایش قیمت نهاده ها و مواد 
اولیه تولید، تاخیر در وصول مطالبات از 
بدهکاران دولتی مانند تامین اجتماعی 

و دانشــگاه علوم پزشکی را می توان 
به عنوان مهم ترین چالش تولید دارو در 
کشور معرفی کرد؛ تردید نداشته باشید 
که تولیدکنندگان تمایل به تولید دارند 
اما نمی توانند با این شرایط ادامه بدهند.
این فعــال اقتصادی با ارائه چند 
پیشنهاد به دستگاه های دولتی، تصریح 
کرد: در طــرح دارویار مبلغ مورد نیاز 
اشــتباه دیده شــد. وزیر بهداشت به 
تازگی رقم طرح دارویار را ۱۱۰ همت 
دانست این در حالیست که در گذشته 
۷۰ هــزار میلیارد تومان درخواســت 
شــده بــود؛ پس در گام نخســت در 
بودجه ریــزی طرح دارویار اشــتباه 
صورت گرفت. همچنین این پرسش 

مطرح اســت که چرا باوجود تورم در 
کشور و افزایش قیمت نهاده های تولید 
نباید قیمت گذاری اصلاح شود؟ اگر 
قیمت گذاری اصلاح نباشــد چگونه 
از تولیدکنندگان انتظار دارند که بدون 
سود و حتی گاهی با ضرر اقدام به تولید 
کنند.نائب رییس اتحادیه واردکنندگان 
دارو ادامــه داد: بعــد از اصلاح نظام 
یارانــه ای دولــت مقرر کــرد فاصله 
۴ هــزار و ۲۰۰ تومانــی تا ۲۸ هزار و 
5۰۰ تومانی را جبــران کند از این رو 
بانک ها با نامه بانک مرکزی موظف به 
پرداخت تسهیلات به واردکنندگان و 
کارخانه های تولیدی داروسازی شدند 
مبلغ اعطای تسهیلات به تولیدکنندگان 

۱5 هــزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شــد اما در عمل ۱5۰۰ میلیارد تومان 
پرداخــت کردنــد؛ در ســال جاری 
فعالان اقتصادی حجــم نقدینگی را 
۴۰ هزار میلیــارد تومان اعلام کردند 
اما این نقدینگی در کشور وجود ندارد 
و به نظر می رســد بــه تولیدکنندگان 
پرداخت نشود.بوربور با تاکید بر لزوم 
پرداخت مطالبــات تولیدکنندگان از 
ســوی دولت، گفت: دولت مطالبات 
را پرداخت نمی کند اما انتظار دارد که 
چرخه تولید ادامه داشته باشد. در حال 
حاضر بسیاری از شرکت های تولیدی 
با مشکل مواجه شدند داروهای مانند 
پنی سیلین، سرماخوردگی، فاکتور ۸ به 

راحتی در بازار پیدا نمی شود.
وی مشــکلات ایجاد شــده در 
صنعت دارو را ناشی از کم کاری های 
وزارت بهداشت ندانســت و افزود: 
سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی 
و گمرکات )گمرک حقوق و عوارض 
گمرکــی را از ۴ درصد به یک درصد 
رســاند( نیز در چالش های پیش آمده 
نقش دارند. دولت همراهی نمی کند و 
تولیدکننده را در منگنه قرار می دهد اما 

انتظار دارد که تولید ادامه داشته باشد.
این فعــال اقتصادی با بیان اینکه 
تامیــن دارو در غالب تولید و واردات 
در معــرض خطر اســت، گفت: اگر 
تــا ۲ ماه آینده وضعیت ســامان پیدا 

نکند بــدون تردید کمبودها بیشــتر 
و ســردرگمی و آشــفتگی در نظام 
ســلامت افزایش پیدا خواهد کرد و 
امنیت ســلامت مردم به خطر خواهد 
افتاد این در حالیســت که بدیعی ترین 
کارویــژه دولت ها تامین ســلامت 
جامعه اســت. نائب رئیــس اتحادیه 
واردکننــدگان دارو ادامه داد: کمبودها 
در کشــور فقط متوجه دارو نیست و 
تجهیزات پزشکی نیز در شرایط مشابه 
قرار دارند. نیاز به دارو از روی اضطرار 
اســت و افراد باهدف سرمایه گذاری 
دارو خریداری نمی کنند درواقع دارو 
تامین کننده سلامت آنهاست. دولت 
در عمل باید خود را نشان بدهد و حتی 

اگر کمبود دارو رفع شــود تا مدت ها 
آثــار آن در جامعه می ماند. بوربور در 
پاسخ به این پرسش که فرض را بر این 
می گیریم که دولت در بازه زمانی کوتاه 
بتواند مجموعه مشکلات ایجاد شده 
در ایــن حوزه را رفع کند آیا قیمت ها 
اصلاح خواهند شد؟ گفت: قیمت  ها 
تغییر نمی کنــد و باید بالاتر برود؛ این 
قیمت بــرای تولیدکننــدگان صرفه 
اقتصادی ندارد در بورس شرکت های 
تولیدکننده دارو ســود ندارند. شرایط 
تولید را ترســیم کردم از سوی دیگر 
اگر دولت بخواهد کمبود را با واردات 
حل کند باید دارو بی کیفیت هندی وارد 
کنند که بعدها با مشکل مواجه خواهیم 

شد و اگر می خواهند دارو باکیفیت وارد 
کنند قیمت آن از دارو ایرانی بالاتر است 
به نظر می رســد اگر الان دولت بتواند 
ایــن چالش را مدیریت کند تبعات آن 
در جامعه کم خواهد شــد اما اقدامات 
باید مستمر انجام شود که جامعه دیگر 
دغدغــه دارو و تجهیزات پزشــکی 

نداشته باشد.
به گفته وی؛ صنایع دارویی بر این 
باور است که امسال باید قیمت ها بین 
۲5 تا ۳۰ درصد افزایش را تجربه کنند؛ 
بنا به گزارش ســازمان برنامه و بودجه 
سال گذشته از 6۰ همت طرح دارویار 
۲5 همت آن را پرداخت نشد. بوربور 
در پایان بیان کرد: دولت و مجلس باید 
برای تنظیم بازار اقدام عاجل کند و به 
داد مردم برســد اگــر از امروز به فکر 
مردم باشیم مردم دیگر دغدغه دارو و 

سلامت نخواهند داشت. 

نائب رییس اتحادیه واردکنندگان دارو مطرح کرد:

تولیدکنندگان به دنبال افزایش ۲۵ تا ۳۰ درصدی قیمت دارو

اقتصادی

اطلاعاتــی  یــک مرکــز  ایجــاد  دلیــل  بــه  کالا  بــورس  ســازوکار معاملاتــی 
شــفاف، نقــش مهمــی بــرای دولــت و سیاســت گــذاران ایفــا می کند تا بــه کمک 
همیــن داده هــای شــفاف شــاهد بهبــود در وضعیــت تصمیــم گیــری باشــیم.

شرط آغاز فعالیت دوباره پیام رسان های خارجی در کشور

وضعیت این روزهای بازار مسکن؛ فروشنده زیاد، خریدار کم
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